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با توجه به اجرای برنامه هایی 
مثل نهضت ملی مسکن، شرایط 

فعلی نشان می دهد تأمین منابع 
برای تولید و عرضه مسکن مانع 
بزرگی برای اتمام پروژه ها است. 

دولت سازوکار جدیدی برای 
تأمین مالی دارد؟

 اگر قرار اســـت دولت اصـــل 31 قانون 
اساســـی را اجرا کند، هدفگـــذاری باید 
درست باشد. در تلاش هستیم با تمام 
محدودیت های  منابع، 800 هزار واحد 
حمایتی در قالب نهضت ملی مســـکن 
را تحویل دهیم و به دنبال آن هســـتیم 
تا تســـهیلات را برای این 800 هزار واحد 
تأمین کنیـــم. من به عنـــوان وزیر راه و 
شهرسازی، بر اســـاس بررسی هایی که 
انجام داده ام، خیلـــی قطعی نمی توانم 
بگویم کـــه همه 800 هـــزار نفر متقاضی 
مسکن حمایتی جزو دهک های یک تا 
ســـه یا دهک های زیر دهک 5 هستند. 
پس شفافیت و شناســـایی متقاضیان 
دهک های یـــک تا ســـه هـــدف اول در 

ساخت واحدهای حمایتی است.
منظـــور ایـــن نیســـت کـــه متقاضیان 
دهک های دیگر نباید مد نظر باشند، 
معتقدیـــم اگـــر دولـــت قـــرار اســـت 
مســـتقیماً در خانه ســـازی دخالـــت 
کند، دخالـــت باید به خانه دارشـــدن 
دهک هـــای یک تـــا 3 معطوف شـــود. 
امـــا اینکـــه دولـــت چـــه برنامه هایی 
برای ساخت مســـکن دارد، تخصیص 
تســـهیلات، تأمین زمین و همراهی با 
بخش خصوصی، پیمانـــکاران و انبوه 
سازان در تولید مسکن برنامه ماست.

 
حمایت از کم درآمدها چطور؟ 

دهک های کم برخوردار برای 
اولیه با مشکلات مواجه اند...

 آورده ای کـــه دهک های یک تـــا 3 باید 
داشته باشـــند قابل پیش بینی نیست 
چـــون بعضـــاً خانـــوار ایـــن دهک ها، 
نمی تواننـــد ایـــن آورده را تأمین کنند، 
برنامه ما این اســـت که متقاضیان این 
دهک هـــا بـــا اجاره بـــه شـــرط تملیک 
خانه دار شـــوند. یعنی اجاره  به عنوان 
اقساط تسهیلات و آورده لحاظ می شود. 
موضوعی که باید در ســـاخت مسکن 
تفکیـــک کنیـــم، نوســـازی بافت های 
فرســـوده اســـت. اولویت دیگر دولت 
در ســـاخت مســـکن، توجـــه ویـــژه به 
ایـــن بافت هاســـت، ســـکونت در این 

بافت ها با کمترین ایمنی و دسترســـی 
کم به خدمات اســـت. این چند محور، 
هدفگـــذاری دقیق برای پاســـخگویی 
به تأمین مســـکن محرومان است. در 
شهرهای کوچک و متوسط پاسخگویی 
به نیـــاز مســـکن محرومـــان راحت تر 
است و در این شهرها سریعتر به هدف 
می رسیم. در کلانشهرها و مراکز استان 
نیاز به زمان بیشتری برای تولید مسکن 
داریـــم و قطعاً تأمیـــن منابـــع دولتی 

اثرگذار خواهد بود.
 

در سه سال اجرای نهضت ملی 
مسکن با اینکه بانک ها ملزم 

به پرداخت تسهیلات بودند اما 
حداقل عملکرد را داشتند. بانک 

مرکزی نیز با افزایش تسهیلات 
موافقت نکرد. منابع ساخت 

مسکن حمایتی چگونه تأمین 
می شود؟

 اینکـــه میـــزان وام باید افزایـــش پیدا 
کند، قطعی اســـت، اما به دلیل ناترازی 

سیستم بانکی، مبلغ مورد بحث است.
تا قبل از دولت چهاردهـــم از 800 هزار 
واحد، حدود 370 هزار واحد تسهیلات 
بانکی دریافـــت کرده انـــد. در چند ماه 
اخیر 40 هزار واحد دیگر هم تسهیلات 
گرفته اند و حداقل 400 هزار واحد دیگر 
باید به سیستم بانکی وصل شوند. در 
جلسات با بانک مرکزی، سهم هر بانک 
از تعداد تسهیلات پرداختی به این 400 
هزار واحد، مشخص و به بانک ها ابلاغ 
شـــد. امیدواریم تا پایان ســـال ســـهم 
الشراکه بانک ها به واحدهای باقیمانده 

متصل شود. 
برنامه های دیگر ما تأمین و آماده سازی 
زمین برای ساخت مسکن است که در 

وزارتخانه شتاب گرفته است.
در دولـــت چهاردهم با توجـــه به لزوم 
اجرای قانـــون حمایـــت از خانـــواده و 
جوانی جمعیـــت و قانون جهش تولید 
مســـکن در راســـتای تأمیـــن مســـکن 
محرومین، تاکنون بیش از 3هزار و 600 
هکتار اراضی الحاقی به محدوده شهرها 
یا در قالب شـــهرک مســـکونی دولتی، 
آماده ســـازی و در مرحلـــه واگـــذاری به 
متقاضیان برای احداث واحد مسکونی 
و اجـــرای خدمـــات زیربنایی از ســـوی 
دستگاه های خدمات رسان قرار گرفت. 
از این اراضی نزدیک به 40 هزار واحد در 
قالب  طـــرح جوانی جمعیـــت تا پایان 

فرزانه صادق در گفت و گو با »ایران« تشریح کرد

تسهیل خانه دار شدن تا تحویل سال
ح تفکیک وزارت راه و شهرســـازی در مجلس شورای  روز گذشـــته طر
اسلامی تصویب نشد. رخدادی که برخی تحلیلگران آن را رأی اعتماد 
دوباره مجلس به تنهـــا بانوی وزیـــر کابینه قلمداد کردند. ســـکاندار 
وزارت راه و شهرســـازی نیـــز رویـــداد دیـــروز مجلس را نشـــانه توجه 
نمایندگان به ضرورت تصمیم گیری منســـجم در موضوعاتی دانست 
که با یکدیگر مرتبط هســـتند. فرزانه صـــادق در گفت و گو با »ایران« 
اظهارکرد برای پاســـخ به این توجه مجلس و نماینـــدگان، وزارتخانه 
را چابک کرده و برنامه های تخصصی را با هم افزایی بیشـــتر بخش های مسکن، شهرسازی، زیرساخت ها 
و ناوگان حمل و نقل پیش خواهیم برد. خانم صادق امیدوار اســـت اصلاح ســـاختار ســـازمانی به عنوان 

پیش نیاز چابک سازی، در کم ترین زمان ممکن به نتیجه برسد.  

امســـال واگذار می شـــود. همچنین تا 
پایان ســـال، زمیـــن لازم بـــرای 40 هزار 
واحد مسکن در قالب احداث مسکن 
محرومیـــن در اختیـــار بنیاد مســـکن 
انقلاب اسلامی قرار می گیرد تا براساس 
تفاهمنامه، پـــس از احداث واحدها در 
اختیـــار متقاضیان جامعه هـــدف قرار 
گیرد. همچنین در ســـه ماه اول ســـال 
آینده ٥٠هزار واحدمســـکونی حمایتی 
شهری و روســـتایی با تمامی خدمات، 
افتتاح و تحویل جامعه هدف می شود. 
نوسازی و بهسازی مســـکن روستایی،  
افزایش سقف تسهیلات تا 400میلیون 
تومان و همچنین ظرفیت ســـازی برای 

تأمین زمین برای احداث انواع مسکن 
از جمله مســـکن معیشـــت محـــور در 

روستاها از دیگر  اقدامات ما است.
در زمینه حمایت از مستأجران هم ما 
بسته ساماندهی بازار اجاره و حمایت 
از مســـتأجران را تدویـــن کردیم که در 
دوماه آینده در شـــورای عالی مســـکن 
تصویب می شـــود. این بســـته شـــامل 
»تسهیلات کمک ودیعه با حمایت ویژه 
از مســـتأجران کم درآمـــد«، »افزایش 
عرضه مسکن و مسکن اجاره ای شامل 
تســـهیلات ســـاخت بـــرای واحدهای 
نیمـــه تمـــام«، »تســـریع در تکمیـــل 
طرح های حمایتی« و »ساخت مسکن 

استیجاری از سوی بخش غیر دولتی و 
شهرداری ها« است.

هزینه تمام شده ساخت این 
واحدها چقدر برآورد شده است؟

یکی از مشـــکلات ما در اجرای نهضت 
ملی مسکن این اســـت که با توجه به 
تورمی که وجود دارد قیمت قطعی برای 
ساخت واحدها مشـــخص نیست، در 
برخی پروژه ها مشکلاتی بابت افزایش 
هزینه ســـاخت بوجود آمده است اما 
تلاش و برنامه ما این است تا هزینه ها 
در ساخت مسکن حمایتی و همچنین 
واحدهای خود مالکی یـــا واحدهایی 

که توســـط تعاونی ها ساخته می شود، 
کمتر شود.

هزینه ساخت در پروژه های مختلف و در 
شهرها و مناطق با توجه به دسترسی ها 
و خدمـــات زیربنایی، متفاوت اســـت. 
تا پایان ســـال هم میزان افزایش وام و 
هم پرداخت تســـهیلات 400 هزار واحد 

باقیمانده حتماً انجام می شود.
 

یکی از مهم ترین پروژه های در 
نوبت اجرا، راه آهن رشت-

آستاراست تکمیل این خط در 
توافقنامه اخیر با روسیه، مورد 

تأکید بود. برنامه دو کشور برای 
تسریع در ساخت چیست؟

 تکمیـــل کریـــدور شـــمال- جنـــوب از 
ســـال ها قبل و در دولت های مختلف 
پیگیـــری شـــده اســـت. اتصـــال ریلی 
آستارا در شمالی ترین نقطه کریدور به 
بندرعباس در جنوبی ترین نقطه مورد 

نظر این پیگیری ها است.
در دولت قبل برای اتصال ریل رشت به 
آستارا با روســـیه تفاهماتی شده است، 
در این پروژه تملک اراضی اهمیت دارد، 
دولت ایران بایـــد اراضی را تملک کند و 
دولت روسیه تسهیلات را برای ساخت 
خط که با ریل ایرانی اســـت، تخصیص 
دهد. ظرف یک ماه گذشته 5 جلسه با 

وزیر حمل و نقل روسیه داشتیم.
این پروژه برای دو کشـــور اســـتراتژیک 
اســـت. حمـــل کالا و بـــار مهم تریـــن 
موضوع تکمیل کریدور ریلی شـــمال-

جنـــوب اســـت. رئیـــس  جمهـــوری بر 
اجرای پروژه تأکید دارند، دستوری نیز 
برای تأمین منابـــع تملک اراضی صادر 
کرده اند. تفاهمات اجـــرای این پروژه 
از قبل انجام شـــده و تلاش ما اجرای 
تفاهمات است. دو کشـــور با قطعیت 
بـــر تکمیل خـــط ریلـــی رشت-آســـتارا 
تأکیـــد دارند. تأمین منابع را شـــخص 

رئیس  جمهوری پیگیری می کنند.
 

هزینه تکمیل طرح چقدر است؟
 برای تملک اراضی 5 هزار میلیارد تومان 
نیاز داریم که ایران آن را تأمین می کند. 
برای ســـاخت خط و تأمین ناوگان نیز 
از 1.6 میلیون یورو وام روسیه استفاده 

می کنیم.
 بجز این پـــروژه، تفاهمنامـــه دیگری با 
روسیه امضا کردیم و نقشـــه راه بین دو 
کشـــور تا ســـال 2025 ترســـیم شده که 

طبق آن مشخص شده چه اقداماتی تا 
این ســـال انجام یا پیگیری شـــود. خط 
ریلی رشت-آستارا یکی از محورهای این 
نقشه راه است. در حوزه صنعت هوایی، 
تعمیرات و تجهیـــز نـــاوگان هوایی، در 
حوزه جاده ای، ریلی، بندری و گردشگری 
دریایی تفاهماتی با روسیه امضا کردیم.

تلاش ما این اســـت تمـــام موضوعات 
تفاهمنامـــه با روســـیه به پیـــش برود. 
ارتباط با همسایگان و کشورهای منطقه 
به توسعه کشـــور می انجامد. موقعیت 
ژئوپولیتیک ایـــران نیز به توســـعه این 
کشـــورها کمـــک می کنـــد. راه ارتباط، 
رفت وآمد، بار و مسافر به توسعه منتج 
می شود که آرامش و صلحی را که به آن 

نیاز داریم، به دنبال دارد.
 

برای توسعه اقتصاد دریامحور 
بویژه در حوزه مکران طرح های 
جدیدی در دست اقدام دارید؟

 از سال های گذشته طرح های مختلفی 
برای توســـعه مکـــران داشـــتیم که این 
ح ها بـــه اطـــلاع رئیـــس  جمهوری  طر
رســـیده اســـت امـــا رئیـــس  جمهوری 
معتقـــد اســـت بـــرای توســـعه مکران 
و اقتصـــاد دریامحـــور بایـــد طرحـــی نو 
دراندازیـــم و این طـــرح نو اســـتفاده از 
نظرات مشـــاوران بین المللی را مد نظر 
دارد. با بررســـی هایی که انجام دادیم و 
گفت و گو با مشـــاوران بین المللی، الان 
به اینجا رســـیده ایم که شـــرح خدمات 
و چشـــم انداز ترســـیم شـــده اســـت. 
زیرســـاخت هایی برای توســـعه مکران 
نیـــاز داریـــم، از بندر گوادر تا شـــلمچه 
کریدور جاده ای ساحلی ما است که باید 

به پایان برسانیم.
در کنـــار ایـــن پـــروژه، ریـــل چابهـــار تا 
ســـرخس در حال ساخت اســـت. این 
پروژه ها موضوعات کلیدی توسعه مکران 
و توسعه دریا محور است و زیرساخت ها 

در حال آماده سازی است.
نظـــر دولت در توســـعه ســـواحل این 
اســـت که کمترین دخالت را داشـــته 
باشد و بخش خصوصی نقش محوری 
دارد، دولت ورود بخش خصوصی را به 
توسعه مکران تســـهیل می کند، نکته 
دوم و مهم تـــر اســـتفاده از نیروهـــای 
بومی و محلی در این برنامه توسعه ای 
است. این ارتباط دو طرفه در پایداری، 
رونـــق و توســـعه ســـواحل مکـــران 

بیشترین اثر را دارد.
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